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VIcTORIA ÎN AlEgERIlE  
prezidențiale. alegerile  
pARlAMENTARE ANTIcIpATE 

Actualul președinte – un kuliok boțit – trebuie să plece. Acum anume el 
se află în fruntea sistemului mafiotic corupt ce trebuie distrus. Autoritățile 
actuale nu pot să lupte contra harababurii și corupției, deoarece anume 

ele sunt cauza principală a harababurii și corupției. 
Victoria în alegerile prezidențiale va fi primul pas. Sarcina principală 

este să reușim să organizăm alegerile parlamentare anticipate imediat 
după cele prezidențiale.  

Conform articolului 2 al Constituției Republicii Moldova, suverani-
tatea națională îi aparține poporului. Articolul 38 stipulează că voința 
poporului constituie baza puterii de stat și că această voință se exprimă 

El a dat o explicație clară pentru 
cei care nu înțeleg din ce cauză 
autoritățile noastre nu luptă contra 
corupției: ”Să țineți minte că ele 
nu pot să lupte contra corupției 
pentru că ele înseși sunt corupția. 
Eu voi distruge acest sistem mafio-
tic corupt. Nu vom aștepta să vină 
primăvară. Vom pune la răcoare la 
iarnă!”.

Renato Usatîi consideră că vic-

toria în alegerile prezidențiale va 
fi doar primul pas spre schimba-
rea totală a autorităților din țară. 
Sarcina principală este de a reuși 
organizarea alegerilor parlamen-
tare anticipate imediat după cele 
prezidențiale.  Schimbarea în-
seamnă nimicirea regimului mafi-
otic corupt. Schimbarea înseamnă  
îmbunătățirea vieții poporului.  
Schimbarea înseamnă educație și 

sănătate de calitate. Schimbarea în-
seamnă locuri de muncă și revenirea 
acasă a emigranților. Schimbarea 
înseamnă majorarea salariilor și 
pensiilor. 

”Noi facem primul pas spre 
schimbare. Calea nu ne va fi ușoară. 
Dar noi o vom parcurge.  Moldo-
va este țara noastră și nu trebuie 
să așteptăm să vină cineva să ne 
rezolve problemele. O vom face 

doar noi înșine. Noi trebuie să de-
venim stăpâni la noi acasă, în țara 
noastră. Pentru a începe efectuarea 
schimbărilor în Moldova trebuie 
să înțelegem că alegerile nu sunt 
doar un eveniment despre care să se 
vorbească în telejurnale.  Alegerile 
sunt un instrument real în mâinile 
voastre. După cum veți vota, veți 
și trăi în următorii câțiva ani”, a 
declarat Renato Usatîi. 

Obiectivele principale ale planului de acțiuni pe care candidatul nr.1  
l-a prezentat la judecata alegătorilor vizează: 

Obiectivele principale ale programului electoral  
al candidatului nr.1 la funcția de președinte, Renato Usatîi 

”Începem runda decisivă 
a luptei pentru eliberarea 

Moldovei de regimul mafiotic 
corupt, a cărui întruchipare 

este Dodon”, a declarat can-
didatul la președinție Renato 

Usatîi în cadrul conferinței 
de presă la care și-a prezentat 
obiectivele principale ale pro-

gramului electoral.
”Particip la această campanie 

pentru că am fost propus de 
poporul Moldovei. Este o 

responsabilitate enormă și vă 
promit că nu vă voi dezamăgi. 

Voi fi doar în serviciul popo-
rului. Toți candidații vorbesc 

despre soluționarea diferitelor 
probleme și își propun rețetele. 

Eu consider că problema 
principală a Moldovei este 

harababura și corupția. Atunci 
când voi face ordine vor începe 

să se pună la punct și toate 
celelalte – și pensiile, și salari-
ile, și educația și sănătatea”, a 

spus Renato Usatîi.

eu o să distrug sistemul
are nevoie de un președinte,
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prin alegeri libere. Articolul 32 le garantează cetățenilor libertatea gân-
dirii, a opiniei, precum și libertatea exprimării în public. În baza acestor 
prevederi constituționale, primul decret pe care îl va semna Usatîi după 
ce va fi ales președinte va fi decretul cu privire la dizolvarea actualului 
parlament – cel mai corupt, mai putred și mai rușinos din istoria Mol-
dovei. 

plANUl dE MOdERNIzARE  
A MOldOVEI 

O sarcină de maximă importanță este elaborarea unui plan de mo-
dernizare a Moldovei, de restabilire a economiei naționale distruse în 
decurs de 30 de ani. Actualmente țara noastră nu numai că stă pe loc, ea 
se năruiește, deoarece nici un președinte, nici un prim-ministru nu a pus 
problema unui plan distinct de reorganizare a țării.  

Orice construcție începe de la proiect. În decurs de 30 de ani la noi 
unii au încercat să ridice pereții, să pună deasupra lor acoperișul și abia 
mai târziu își dădeau seama că mai întâi trebuie pusă o temelie trainică, 
iar unii dintre ei mai voiau să sape și un beci sub casă. Fără un proiect 
de modernizare nu ne va reuși nimic. Fără un astfel de plan nu poate 
fi reanimată economia, agricultura, transportul. Fără acest plan nu vor 
apărea uzinele fără de care nu poate să existe nici un stat normal. Fără 
marii contribuabili nu vor apărea mijloacele financiare necesare pen-
tru dezvoltarea infrastructurii, a sferei social-economice, a medicinii, 
educației, culturii.  

Renato Usatîi îi va antrena pe cei mai buni specialiști din țară și din 
străinătate în elaborarea planului de modernizare a Moldovei. 

Acest plan trebuie să dea răspunsuri la întrebările: de ce fel de fabrici 
și uzine are nevoie Moldova, care sunt direcțiile ce trebuie dezvoltate în 
sectorul agroindustrial, ce culturi agricole trebuie să  creștem? Trebuie 
să producem ceea ce e solicitat în lume, ce poate să devină baza creșterii 
exportului și, respectiv, să ne permită să reducem deficitul comerțului 
extern și datoria externă.  Trebuie să fim într-un pas cu timpul.    

Acest plan trebuie înfăptuit în paralel cu planul de restabilire urgentă 
a învățământului mediu tehnic. Avem acum în țară zeci de universități și 
institute, dar nu avem școli de meserii, școli profesionale tehnice, care să 
instruiască sudori, strungari, electricieni, dulgheri, cusătorese, instalatori. 
În calitatea sa de primar de Bălți Renato Usatîi a avut numeroase între-
vederi cu mari investitori și prima întrebare pe care o puneau aceștia era: 
câți muncitori calificați aveți care să poată fi angajați la întreprinderile 
mari?  Se ajunge la situații în care unele companii străine ce activează în 
Moldova înființează ele înseși cursuri de pregătire a specialiștilor pentru 
producțiile lor. Dacă nu va fi soluționată problema instruirii specialiștilor 
calificați pentru unele producții moderne concrete, cetățenii noștri vor 
munci în continuare la pavarea drumurilor în regiunea Moscova sau ca 
hamali în Europa. 

Planul de dezvoltare a economiei trebuie să vizeze și modernizarea 
infrastructurii transportului. La Bălți se lucrează deja în această direcție. 
În capitala nordului specialiștii germani vor elabora un proiect de mo-
dernizare totală a logisticii transportului din oraș.

eradicarea corupției. Înființarea 
”MOSSAdUlUI MOldOVENESc” 

Cu participarea celor mai buni angajați ai MAI, CNA, SIS și procura-
turii va fi înființată o nouă instituție de forță pentru combaterea corupției 
în eșaloanele de sus ale puterii. Centrul Național Anticorupție va fi li-

chidat, deoarece el însuși a devenit un simbol al corupției, nu a fost în 
stare să contracareze nici ”furtul secolului” – sustragerea unui miliard 
de dolari din sistemul bancar moldovenesc, nici alte acte criminale de 
corupție de rezonanță. 

În organele de drept ale Moldovei activează mulți angajați de trea-
bă care vor fi antrenați în activitatea noii instituții numite deocamdată 
convențional ”Mossadul moldovenesc”. Această instituție va lupta contra 
corupției la cel mai înalt nivel. Nu contează care e statutul persoanei 
corupte – deputat în parlament, magistrat, membru al guvernului, prim-
ministru, președinte sau președinte al parlamentului. Această instituție 
va trebui să distrugă sistemul corupt în decurs de un an. 

Statul Singapore este considerat unul exemplar în privința reușitei 
reformelor, inclusiv în ceea ce privește eradicarea corupției. Și Renato 
Usatîi se ghidează de experiența acestui stat. 

lIcHIdAREA SISTEMUlUI  
de adMiniSTrare raionalĂ

Lichidarea de urgență a sistemului de administrare raională. Nu avem 
nevoie de președinți de raion, de adjuncții lor din diferite partide, șefi 
ai diferitelor departamente. Toate obiectele care se află în orașe și sate 
trebuie să fie la balanța primăriilor locale. În toată țara, există un nu-
măr imens de terenuri, construcții neterminate, cu care administrațiile 
raionale nu fac nimic, dar nici nu le transferă în gestiunea primăriilor. 
Avem mai mulți șefi decât oameni care lucrează. Lichidarea sistemului 
de administrare raională va economisi sute de milioane de lei în buget, 
iar banii vor fi direcționați spre dezvoltarea orașelor și satelor. 

oficiile de conSulTing  
ÎN cENTRElE RAIONAlE 

Concetățenii noștri, care au câștigat din greu un ban peste hotare, se 
întorc acasă și încearcă să investească într-o afacere. Foarte des, acest 
lucru se face orbește, fără vreo consultare cu specialiaști, oamenii iau 
credite care nu pot fi întoarse, după care pierd totul.

La inițiativa lui Renato Usatîi, în toate centrele raionale din Republica 
Moldova vor fi deschise oficii de consultanță, la care vor primi asistență 
toți cei care vor veni cu un plan de afaceri și nu numai. Cetățenii din 
țară, dar și din diaspora, care vor dori să-și investească banii în propria 
afacere, vor primi informație despre planul de dezvoltarea a țării și, în 
special, despre potențialul  regiunilor.

orașul vinului 
Renato Usatîi inițiază proiectul național „Orașul vinului”. Aceasta va 

ocupa o suprafață de câteva zeci de hectare, pe care vor fi prezenți absolut 
toți producătorii de vin din țara noastră. Zona va găzdui hoteluri, spa-
saloane și alte atracții, ceea ce va face din „Orașul vinului” din Moldova 
primul centru turistic care va atrage în Moldova vizitatori nu doar din 
țările vecine - Ucraina și România, CSI și UE, ci și din întreaga lume.

ipoTeca fĂrĂ dobândĂ penTru  
Tinerii SpecialișTi 

Liderul Partidului Nostru a elaborat împreună cu un grup de experți 
un plan distinct de sporire a atractivității vieții și muncii în Moldova pen-
tru tinerii specialiști. Acestor tineri 

mafiotic corupt. Moldova
nu de un kuliok boțit!
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Candidatul nr. 1 Renato Usatîi nu va fi președintele vreunui  
partid sau al vreunei grupări oligarhice, al vreunor vectori 

geopolitici. El s-a lansat în alegeri ca un candidat al poporului.  
Și va fi un veritabil președinte al poporului, care nu îi va dezbina, ci 

îi va uni pe oameni, indiferent de naționalitate și limbă,  
de preferințe politice, confesiune, vârstă, loc de trai. 

eu o să distrug sistemul mafiotic corupt. 
Moldova are nevoie de un președinte,  

nu de un kuliok boțit!
”Nu vă solicit să votați pen-

tru mine. Dar vă îndemn să nu fiți 
indiferenți. Haideți să le stricăm 
împreună planurile celor care se 
agață cu tot dinadinsul de putere 
ca să jefuiască în continuare po-
porul. Haideți să ne trezim, să ne 

mobilizăm, să venim la 1 noiembrie 
masiv la secțiile de votare și să vo-
tăm împotriva acestor ”kulioace” 

și acestor contrabandiști, împotriva 
celor care au furat miliardul și se 

folosesc în continuare de schemele 
de corupție primite ca moștenire de 

la regimul oligarhic precedent. Cum 
vom vota, așa vom trăi!

specialiști Renato Usatîi le-a destinat și un proiect concret în privința 
căruia s-a consultat cu experți din Moldova și dinafara țării. Este vorba 
de acordarea locuințelor accesibile tinerilor specialiști prin intermediul 
ipotecii fără dobândă. (Detalii, în paginile. 8-9) 

REzERVA dE cAdRE pENTRU  
SAlVAREA MOldOVEI 

Renato Usatîi a demarat proiectul național ”Rezerva de cadre”. Pe 
site-ul rup2020.md a fost inaugurată o pagină specială în care oricine 
dorește își poate plasa CV-ul. 

Datorită acestui proiect, oricare specialist competent într-un domeniu 
sau altul se poate candida în condiții echitabile pentru orice funcție din 
administrația președintelui, din parlament, guvern și alte instituții de 
stat.   

Acest proiect este orientat împotriva ”cumetrismului”, ”nănășismului” 
și altor aspecte neplăcute ale societății noastre. El are menirea de a le 
oferi oamenilor posibilitatea de a ocupa o funcție pentru că într-adevăr 
o merită, ci nu datorită unor anumite predilecții politice sau purtării anu-
mitor culori politice. Candidații la funcțiile disponibile vor fi selectați 
eminamente după criterii profesionale. 

Renato Usatîi pledează, de asemenea, pentru înființarea în parlament 
și în guvern a unor departamente ale tineretului pentru ca tinerii înșiși 
să se ocupe de soluționarea problemelor lor reale. 

REglEMENTAREA  
TranSniSTreanĂ

Adevărata soluționare a conflictului transnistrean va fi posibilă doar 
după realizarea reformelor, care vor oferi o dezvoltare social-economică 
a orașelor și satelor de pe malul drept al Nistrului. Până când nu vom 
învinge corupția și nu vom ridica nivelul de trai al populației, nu vom 
putea uni țară.

Înainte să vină cu promisiuni frumoase pentru malul stâng, autoritățile 
Republicii Moldova trebuie să-și demonstreze capacitatea de a asigura 
condiții bune de viață pentru localitățile, care se află sub jurisdicția lor 
pe malul drept al Nistrului.

o poliTicĂ exTernĂ  
corecTĂ

Moldova trebuie să-și conceapă o politică externă corectă în primul 
rând în ceea ce ține de relațiile cu țările vecine – Ucraina  și  România; 
să colaboreze în interesele Moldovei atât cu Vestul, cât și cu Estul. Tot-
odată, în nici un caz să nu fie vasalul cuiva. 

Renato Usatîi este singurul politician care nu și-a schimbat acest 
principiu, adoptat încă în 2014, când a intrat în politica moldovenească. 
Alții însă au speculat intens asupra geopoliticii și și-au schimbat poziția 
în funcție de conjunctură și de propriile interese.
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10 motive de a vota pentru Renato Usatîi 

Oamenii îl consideră pe Renato Usatîi candidatul ultimei speranțe, care nu îi va înșela și își va onora toate promisiunile. 

1. PREȘEDINTELE POPORULUI

4. CEEA CE S-A PUTUT FACE LA BĂLȚI SE VA PUTEA FACE ȘI ÎN TOATĂ ȚARA

5. VA ÎNFIINȚA ”MOSSADUL MOLDOVENESC”, VA ERADICA CORUPȚIA

6. ÎI AJUTĂ PE OAMENI

7. NU DEZBINĂ SOCIETATEA, CI INSTAUREAZĂ PACEA SOCIALĂ

8. ESTE SUSȚINUT DE ALEGĂTORII CU CELE  
MAI DIVERSE VIZIUNI

9. ÎL VA ÎNVINGE CU SIGURAȚĂ PE DODON ÎN TURUL DOI DE SCRUTIN

10. CANDIDATUL ULTIMEI SPERANȚE

2. O ALTERNATIVĂ A CLASEI POLITICE  
VECHI ȘI CORUPTE

3. VA OBȚINE SĂ FIE DIZOLVAT PARLAMENTUL PUTRED ȘI SĂ FIE ORGANIZATE 
ALEGERILE ANTICIPATE ÎN NOUL LEGISLATIV

Renato Usatîi a fost propus în postura de candidat la președinție cu adevărat 
de tot poporul. Zeci de mii de oameni au plasat în rețelele sociale apeluri video 
în care i-au cerut lui Renato Usatîi să participe la alegeri. În mod formal, Rena-
to Usatîi candidează din partea Partidului Nostru, dar partidul nu a făcut decât 
să perfecteze juridic porunca pe care cetățenii i-au dat-o liderului lor – să ajun-

gă la cârma Moldovei pentru a eradica nelegiuirile și a instaura ordinea în țară. 
În cadrul campaniei electorale Renato Usatîi a vizitat deja peste 100 de localități în 

care s-a întâlnit cu miile de oameni care l-au întâmpinat și l-au tratat ca pe un candidat 
al poporului. Candidatul poporului va deveni președintele poporului și nu va înșela 
așteptările cetățenilor.

Clasa politică veche și coruptă a dus țara la sapă de lemn. Cu aceste autorități la 
cârmă Moldova nu are viitor. Sistemul mafiotic corupt nu poate fi ”reparat”, el poate fi 
doar stricat, distrus până la temelie, trebuie băgați la pușcărie cei pe care se ține el acum. 
Renato Usatîi va îndeplini această misiune. 

Cuvântul ”politician” a devenit în Moldova un sinonim al corupției, furtului, minciu-

nii, fățărniciei, trădării. Renato Usatîi nu a făcut parte din nicio coaliție de guvernământ, 
din nicio schemă criminală sau de corupție. Unica funcție publică pe care a deținut-o 
și o deține este cea de primar al municipiului Bălți. În anii 2015 și 2019 el a fost ales și 
reales în această funcție din primul tur de scrutin cu rezultatele de peste 72% și, respectiv, 
peste  64% din voturi. 

Politicienii vechi se țin din răsputeri de fotoliile de demnitari și blochează 
transformările iminente. În primele rânduri ale celor care nu vor să se schimbe 
nimic se află deputații actualului parlament, celui mai rușinos, mai corupt și mai 

putred parlament din istoria Moldovei. Renato Usatîi va face totul pentru ca acest 
parlament să fie dizolvat și pentru ca în țară să se desfășoare alegerile anticipate 
ale noului organ legislativ. 

În calitatea sa de primar de Bălți Renato Usatîi a schimbat în mai bine starea 
de lucruri din capitala nordului Moldovei. Timp de patru ani la rând primăria mu-
nicipiului Bălți e recunoscută drept cea mai transparentă din țară. Renato Usatîi  

va reuși să schimbe radical și situația din țară. El are un plan concret de acțiuni 
pentru realizarea acestui obiectiv.  A reușit să o facă la Bălți, va reuși să o facă și 
în toată țara.

Începând din anul 2014, când s-a lansat în politica moldovenească, Renato Usatîi 
a demascat toate schemele de corupție – furtul miliardului (el a fost primul care a pu-
blicat raportul Kroll), contrabanda cu țigări, mașinațiile cu proprietatea de stat și alte 
infracțiuni. Renato Usatîi va lichida Centrul Național Anticorupție care n-a putut sau 

n-a vrut să contracareze nicio crimă gravă, ci a devenit el însuși un sinonim al corupției, 
iar în locul acestui, bazându-se pe angajații onești ai CNA, SIS, MAI, procuraturii, 
va înființa o nouă instituție de forță – un ”Mossad moldovenesc” -  de combatere a 
corupției în eșaloanele de sus ale puterii.

 În timp ce alți politicieni își jefuiesc propriul popor, Renato Usatîi, dimpotrivă, îi 
ajută pe oameni. El s-a lansat în politică fiind deja un om înstărit. Succesul în afaceri 
în Rusia i-au permis să-și procure case, automobile, ceasuri pe bani câștigați onest, 

ci nu pe mijloace obținute pe calea corupției. Din banii săi Renato Usatîi a acordat 
ajutoare pentru zeci de orașe și sate, pentru mii de cetățeni, în valoare totală de peste 
55 de milioane de lei.

Renato Usatîi militează nu cu vorba, ci cu fapta pentru instaurarea păcii în societatea 
moldovenească. El vrea ca acei care iubesc versurile lui Pușkin și cei care adoră opera 
lui Eminescu să trăiască în pace și bună înțelegere și să se îmbogățească reciproc. El 
vrea să- unească pe fanii Simonei Halep cu admiratorii Anastasiei Mîskina, pe cei 
care au ținut pumnii pentru Rinat Dasaiev cu cei care au ținut pumnii pentru Helmut 
Duckadam. El vrea ca în Moldova să fie la fel de admirate vocile de aur ale lui Muslim 
Magomaiev și Demis Roussos.

La Bălți Renato Usatîi a demonstrat că oamenii de cele mai diferite etnii, care 
vorbesc diferite limbi, care au diferite simpatii geopolitice, pot să trăiască și să 
muncească în liniște împreună. Spre deosebire de alți politicieni, care dezbină 
societatea pe criterii etnice, lingvistice, geopolitice,  Renato Usatîi, dimpotrivă, 
instaurează pacea în societate. El vorbește cu toți doar în limba adevărului și oa-
menii îi răspund în aceeași limbă.

Spre deosebire de alți candidați, susținuți fie doar de ”dreapta”, fie doar de 
”stânga”, Renato Usatîi se bucură de susținerea oamenilor cu viziuni politice 
foarte diferite. El e ”omul nostru” și pentru cei care consideră că ”Dacia” e 
cel mai bun autoturism din lume,  și pentru cei care toată viața au călătorit cu 
”Jiguli”-ul. 

La apelul lui Renato Usatîi de a se înregistra în calitate de voluntari și obser-
vatori în echipa lui, plasat pe site-ul său electoral rup2020.md,  au răspuns zeci 
de mii de cetățeni din toate colțurile Moldovei și din diaspora – și din Europa, 
și din Rusia, și din America și Asia. Renato Usatîi este susținut de toți și de 
pretutindeni.

Igor Dodon este susținut doar de electoratul de stânga, Maia Sandu doar de cel de  
dreapta. Ei luptă cu înverșunare unii contra altora. Renato Usatîi este susținut și de 

către simpatizanți ai stângii, și de către simpatizanți ai dreptei,  de aceea el este unicul 
candidat care îl va învinge cu siguranță pe Dodon în turul doi de scrutin.
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Pe timpuri depoul feroviar din Basa-
rabeasca era unul dintre cele mai mari 
din Uniunea Sovietică. La întreprindere 
munceau peste 10 mii de persoane. Și ac-
tualmente depoul este întreprinderea prin-
cipală a orașului, dar numărul angajaților 
este de circa 1000 de persoane. 

Usatîi, a cărui viață este, de asemenea, 

strâns legată de calea ferată, este convins 
că întreprinderea poate fi reanimată, dacă 
va fi elaborat un plan de modernizare a 
ei și vor demara niște proiecte transfron-
taliere comune cu țările vecine Ucraina 
și România. 

”Am aflat recent că la noi nu nu-
mai că n-a căutat nimeni bani pentru 

reconstrucția căii ferate, la noi nu există 
nici un proiect în această privință, nimeni 
nici nu a început măcar să-l elaboreze”, 
a spus Usatîi.

În recursul ultimilor 10 ani toți condu-
cătorii Căii Ferate au tratat întreprinderea 
doar ca pe un furnizor de fiare vechi și 
o foloseau în diferite scheme comerciale 
dubioase, a menționat Usatîi. 

Renato Usatîi consideră că în primul 
rând trebuie reparate căile ferate. Altmin-
teri viteza de deplasare a trenurilor va ră-
mâne la nivelul de 40-50 de kilometri pe 
oră. Astfel degrabă orice căruță va merge 
mai repede decât un tren local.  Chiar și 
la periferiile cele mai îndepărtate ale Ru-

siei, de exemplu, viteza trenurilor este de 
160 de kilometri pe oră chiar cu aceleași 
vagoane produse de uzina din Tver care 
circulă și în Moldova. Este necesar, de 
asemenea, să fie revizuit procesul de 
instruire a tinerilor specialiști în acest do-
meniu atâta timp cât mai există feroviari 
care își pot împărtăși experiența.  

”Dezvoltarea transportului, deopotrivă 
cu dezvoltarea industriei și agriculturii, 
trebuie să devină un obiectiv important al 
planului general de modernizare a Mol-
dovei, în elaborarea căruia intenționez 
să-i antrenez pe cei mai buni experți 
internaționali. Fără un astfel de plan nu 
ne va reuși nimic”, a spus Usatîi.

pentru modernizarea căii ferate din Moldova este necesar un proiect, 
dar deocamdată nimeni nici n-a solicitat măcar elaborarea lui 

Calea ferată din Moldova poate fi reanimată, dar pentru a o face 
este necesar un plan de modernizare a ei, pe care deocamdată 
niciuna dintre autoritățile ce s-au perindat la putere nu s-a sin-
chisit măcar să-l elaboreze. Această declarație a fost făcută de 
candidatul la președinție Renato Usatîi în cadrul întâlnirii sale cu 
locuitorii din Basarabeasca.  

În ultimii treizeci de ani statul mol-
dovenesc nu a existat pentru a soluționa 
problemele cetățenilor, ci cu un cu totul 
alt scop: de a asigura accesul nelimitat 
al așa-zisei elite la diferitele scheme 
de corupție. Din această cauză în țară 
nu erau implementate proiecte sociale 
și nu erau reglementate afacerile cu 
valență socială. Pe hârtie există multe 
norme, în realitate însă funcționează 
doar o singură regulă – funcționarii și 
conducerea politică procedează doar 
cum le e profitabil. 

Și la Bălți era la fel. Iar acum nu mai 
este. Usatîi a învins corupția în capitala 
nordului. Iar pe baza piețelor munici-
pale bălțene a arătat cum funcționează 
reglementarea de stat corectă și de 
ce aceasta este indispensabilă pentru 
Moldova. 

Încă în anul 2014 Renato Usatîi pro-

pusese ca în țară să fie înființată o rețea 
de magazine sociale și de farmacii de 
stat pentru ca oamenii să poată procura 
mărfuri de primă necesitate la prețuri 
rezonabile. Usatîi i-a propus de două 
ori lui Igor Dodon să implementeze 
acest proiect: în 2014, când partidul său 
”Patria” a fost eliminat în mod arbitrar 
din alegerile parlamentare, și în  2016, 
când Renato Usatîi nu a fost admis să 
participe la alegerile prezidențiale.  În 
ambele cazuri răfuiala cu politicianul 
din opoziție era în avantajul lui Dodon. 
Ajuns la putere însă, el n-a implemen-
tat nici propriile proiecte sociale, nici 
proiectele lui Usatîi.    

”În anul 2016 i-am pus lui Igor Do-
don câteva condiții pentru a-l susține 
în turul doi al alegerilor prezidențiale.  
În programul nostru din 2014, când am 
fost, de asemenea, eliminați din alegeri, 

aveam trei inițiative. Este vorba despre 
farmacii de stat și magazine sociale, 
dar și despre acordarea indemnizației 
unice la nașterea primului copil în 
mărime de 15.000 de lei, la al doilea 
copil – 25.000 de lei și la al treilea co-
pil, de 50.000 de lei”, a relatat liderul 
Partidului Nostru în cadrul întâlnirii cu 
locuitorii raionului Briceni. 

Renato Usatîi a explicat de ce nu s-a 
făcut nimic în această privință – pentru 
că pur și simplu nu e profitabil pentru 
autorități.  

”L-am rugat să fie deschisă cel puțin 
o singură farmacie de stat în fiecare 
raion. O să vă explic de ce nu au fost 
deschise. Pentru că în prezent, proprie-
tarii farmaciilor sunt câteva firme care 
decid cât va costa citramonul, dime-
drolul și toate celelalte medicamente. 
Statul nu face în continuare nimic. 
Nimeni nu are de gând să constrângă 
businessul privat, dar statul trebuie să 
devină pentru acest sector o alternati-
vă, care să-i facă concurență. Până în 

prezent, autoritățile nu s-au preocupat 
de această problemă la nivel național”, 
a declarat Usatîi.  

Din  acelaș i  mot iv  nu  a  fos t 
soluționată problema deschiderii de 
către stat a magazinelor sociale. 

“Un magazine social trebuie să 
existe în fiecare sat. Micul adaos la 
preț trebuie să acopere doar salarizarea 

vânzătorului și consumul de electricita-
te.  Statul nici nu cheltuie bani cu asta: 
produsele sunt procurate la piața angro, 
sunt aduse în sat și vândute cu un mic 
suprapreț. Sunt niște proiecte elemen-
tare care trebuiau să fie implementate. 
Și nu au nicio legătură cu faptul dacă 
statul are bani sau nu are”, a declarat 
Usatîi.  

Un alt domeniu în care este necesa-
ră intervenția statului este transportul 
public. În legislație sunt stipulate 
mecanismele de influențare a particu-
larilor, dar în realitate totul se reduce 
la banala corupție. Ca rezultat, sunt 
dezvoltate doar rutele profitabile, iar 
mulți locuitori ai satelor rămân blocați 
în localitățile lor, fiind aproape imposi-
bil să ajungi în oraș cu un autobuz care 
circulă doar o dată pe zi. Unde mai pui 
că și prețul e mare.  

Renato Usatîi a abordat acest su-
biect de câteva ori în cadrul întâlnirilor 
cu locuitorii raioanelor – oamenii se 
plâng că deplasările de la sat la oraș cu 

mijloacele de transport public sunt greu 
accesibile și costisitoare. Transporta-
torii majorează prețurile și lungesc in-
tervalele pe rutele pe care le consideră 
nerentabile. Oamenii sunt lipsiți, de 
fapt, de libertatea de circulație. 

Locuitorii satului Miciurin din 
raionul Drochia sunt nemulțumiți de 
tarifele pentru transportul de pasageri. 

Un magazine social trebuie să existe în 
fiecare sat. Micul adaos la preț trebuie 
să acopere doar salarizarea vânzătorului 
și consumul de electricitate.

Magazinele sociale, farmaciile de stat,
Statul trebuie să reglementeze sferele cu impact asupra populației, 

altminteri oamenii vor rămâne ostatecii corupției 
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”Există rute rentabile și rute nerenta-
bile. După câte înțeleg, ruta voastră e 
nerentabilă și de aceea tariful e mare. 
Dar atunci când există un control din 
partea statului și când e vorba de o fir-
mă mare, transportatorul  câștigă bani 
pe rutele profitabile, dar activează și pe 
unele rute pe care nu câștigă nimic”, a 
explicat liderul PN. 

Și a dezvoltat ideea: ”Adică,  la o 
abordare complexă, rutele profitabile 
trebuie să acopere cheltuielile pentru 
cele neprofitabile și să echilibreze 
tariful. Dar la noi în țară oamenii s-au 
obișnuit să-și ia lor tot ce e profitabil, 
iar toate celelalte nu interesează pe 
nimeni. Iată, însă, cum ar trebui să fie: 
dacă cineva vrea să-și asume afacerea, 
fie că ia toate rutele de la nord, fie nu 
se alege cu nimic. Pentru că nu e corect 
să se circule doar pe rutele bune, astfel 
ca pe alte direcții oamenii să nu poată 
să se deplaseze”.   

”De aceea spun că este necesar con-
trolul din partea statului. Transportul 
trebuie să fie controlat de stat și să 

circule unde trebuie, nu unde vrea”, a 
conchis Usatîi.

După spusele lui, în loc să regle-
menteze sfera transportului, statul 
moldovenesc de pe vremea lui Pla-
hotniuc a transmis în proprietate 
privată autogările, iar pe vremea lui 
Igor Dodon nu a făcut nimic pentru a 
le restitui. 

”Au vândut toate autogările. I le-
au vândut mai întâi lui Șor, apoi Șor 
le-a vândut unor străini, iar străinii 
le-au vândut unor terțe persoane deja 
acum, în Moldova. Pe cine deranjau 
aceste autogări? De ce nu au rămas în 
proprietatea statului?”,  a spus Usatîi, 
răspunzând la o întrebare referitoare 
la nemulțumirea locuitorilor satelor 
din împrejurimi de orarele autogării 
din Bălți.  

În toate țările civilizate transportul 
public este considerat o sferă de stat 
strategică, deoarece în lipsa mecanis-
melor de influențare a transportatorilor 
privați și în lipsa marilor companii 
de transport de stat este imposibil ca 
oamenii din toate colțurile țării să fie 
asigurați în măsură egală cu libertatea 
de circulație. 

Acum câțiva ani toată lumea a aflat 
cum e abordată această problemă în 
Japonia. Pe insula Hokkaido o gară de 
cale ferată nu a fost mult timp închisă 
doar pentru că o elevă putea să ajungă 
la școală doar cu trenul.  

Referindu-se la Calea Ferată din 
Moldova, Renato Usatîi a declarat că 
nici una dintre precedentele conduceri 
de stat n-a catadicsit nici măcar să le 
solicite specialiștilor un proiect de 
modernizare a ei.

Usatîi consideră că în primul rând 

trebuie reparate căile ferate. Altminteri 
viteza de deplasare a trenurilor va ră-
mâne la nivelul de 40-50 de kilometri 
pe oră.

”Astfel degrabă orice căruță va 
merge mai repede decât un tren local.  
Chiar și la periferiile cele mai înde-
părtate ale Rusiei, de exemplu, viteza 
trenurilor este de 160 de kilometri pe 
oră chiar cu aceleași vagoane produse 
de uzina din Tver care circulă și în 
Moldova”, a menționat Usatîi. 

În opinia sa, este necesar, de aseme-
nea, să fie revizuit procesul de instruire 
a tinerilor specialiști în acest domeniu 
atâta timp cât mai există feroviari care 
își pot împărtăși experiența.    

”Dezvoltarea transportului, de-
opotrivă cu dezvoltarea industriei 
și agriculturii, trebuie să devină un 
obiectiv important al planului general 
de modernizare a Moldovei, în elabo-
rarea căruia intenționez să-i antrenez 
pe cei mai buni experți internaționali. 
Fără un astfel de plan nu ne va reuși 
nimic”, a spus Usatîi. 

Situația piețelor din Bălți denotă 
clar cât de importantă este reglemen-
tarea de stat în domeniile cu impact 

major asupra populației. Sunt uni-
cele piețe din țară care au rămas în 
gestiunea statului, fiind subordonate 
întreprinderii municipale ”Asociația 
piețelor”.  

Doar datorită acestui fapt în anul 
2015, eliminând corupția, Renato 
Usatîi a reușit să sporească profitul 
acestei întreprinderi cu 200 la sută pe 
lună și să-l reinvestească în renovare. 
Acum piața ”Second Hand” din Bălți 
seamănă mai mult cu un centru comer-
cial decât cu un bazar post-sovietic 
clasic. Piața de confecții de pe strada 
Caraciobanu (cea mai mare din nordul 
țării) este pavată cu dale, tot acolo au 
fost construite căi de acces noi, au fost 
înlocuite rețelele de comunicații.  A 
fost reparată capital piața din regiunea 
stației ”Voshod”.  La piața centrală ta-
rabele sunt dotate cu vitrine frigorifice 
și cântare electronice.  Oamenii plătesc 
pentru închirierea tarabelor prin bancă 
– în spațiul comercial au fost instalate 
terminale.

Principalul însă constă în faptul că 
statul sau, ca la Bălți, administrația lo-
cală, poate promova o politică socială. 
Orașul Bălți este unicul din țară în care 
comercianții nu au plătit pentru arenda 
locurilor atâta timp cât piețele au fost 
închise în perioada carantinei severe.

Modelul bălțean de reglementare 
de stat corectă trebuie să înceapă a 
funcționa în toată țara. Doar în acest 
caz în Moldova vor apărea farmaciile 
de stat și magazinele sociale, iar oame-
nii se vor putea deplasa fără probleme 
din orice sat la oraș. Dar cu o condiție 
foarte importantă: pentru ca toate 
acestea să funcționeze, trebuie învinsă 
corupția. Renato Usatîi a făcut-o la 
Bălți, deci, o va face și în toată țara.

Modelul bălțean de reglementare de stat 
corectă trebuie să înceapă a funcționa  
în toată țara.

Transportul trebuie să fie controlat  
de stat și să circule unde trebuie,  
nu unde vrea

piețele și transportul Usatîi va plăti 
datoriile unei 

mame cu mulți 
copii care a ajuns 

la închisoare
Liderul partidului Nostru, Renato 

Usatîi, va plăti datoriile pe care le-a 
acumulat o femeie cu cinci copii din 
raionul Drochia care nu a achitat ratele 
de credit și a ajuns la închisoare fiind 
condamnată pentru escrocherie. 

Cei cinci copii ai ei, cel mai mic 
dintre care are mai puțin de jumătate 
de an, se află acum sub tutela bunicii. 
Sentința a fost atacată la Curtea Su-
premă de Justiție. Partea vătămată a 
declarat că e gata să-și retragă acuzați 
în cazul în care datoria va fi achitată. 
Este vorba de o sumă de 200 de mii și 
ceva de lei. 

”M-a șocat nu doar faptul că mama 
a cinci copii se află acum la pușcărie, 
ci și faptul că despre acest caz nu s-a 
știut nimic până când a fost difuzat un 
reportaj la PRO TV. Am găsit numerele 
de telefon ale bunicii acestor copii.  
Din sursele mele am aflat și aspectul 
juridic al cazului. Într-adevăr,  în luna 
februarie a acestui an, femeia a fost 
condamnată la șase ani de pușcărie 
pentru escrocherie. Totodată, am aflat 
că în februarie, când a fost pronunțată 
sentința la Curtea de Apel Bălți, dum-
neaei era însărcinată cu al cincilea 
copil pe care l-a născut în aprilie. 
Consider că sunt obligat să mă implic 
în acest caz ”, a declarat Usatîi.

El a stat de vorbă cu bunica celor 
cinci copii care e disperată și nu știe 
cum să-i întrețină pe copii atâta timp 
cât mama lor se va afla la închisoare. 

„Am aflat detalii care m-au distrus. 
Femeia a născut copilul, pe cel de-al 
cincilea, în luna aprilie. Dumneaei 
știa că mâine-poimâine va ajunge la 
pușcărie și a tăiat toți porcii de pe lângă 
casă, păsările, a făcut conserve, pentru 
ca copilașii  să aibă ce mânca, atâta 
timp cât mama lor va sta la pușcărie. 
Mă voi lămuri și cu casa. Bunica aces-
tor copii mi-a spus că le-au luat și casa 
din cauza datoriei”, a spus Usatîi.

”În prezent, sute de oameni stau la 
pușcărie pentru că cineva a furat un-
deva o găină, a luat o mită de 100-200 
de euro. Majoritatea acestor cetățeni 
încalcă legea din cauza condițiilor în 
care trăim noi acum.  Iar cei care au 
furat și fură milioane, care se ocupă 
de contrabandă și de alte acțiuni 
ilegale se află în libertate. Iată ce 
promit: când voi ajunge președinte, 
voi înființa o comisie specială care va 
examina dosarele din ultimii 5-7 ani. 
În această comisie de lângă președinte 
vor activa reprezentații societății civi-
le, toți avocații care vor dori să facă 
parte din ea.  Toate ședințele acestei 
comisii vor fi transmise online”, a dat 
asigurări Usatîi. 
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Tinerii consideră că una dintre 
cele mai mari probleme cu care se 
confruntă ei actualmente în Moldova 
este imposibilitatea de a-și procura 
locuințe din cauza prețurilor prea 
mari pentru ei și a condițiilor de 
creditare dezavantajoase.  

În consecință, cei care nu vor 
să plece în străinătate și rămân să 
muncească în Moldova sunt nevoiți 
să locuiască cu chirie. Conform 
statisticilor, în ultimii 15 ani în Mol-
dova a crescut considerabil numărul 
familiilor din localitățile urbane 
care trăiesc în locuințe închiriate. 
Adică, în anul 2006 doar 3,8% din 
familii închiriau spații locative, iar 
acum numărul lor a ajuns la cota de 
aproape 10%.  

Agenții imobiliari afirmă că la 
Chișinău (centrul financiar al țării, 
în care sunt mai multe oferte de 
plasare în câmpul muncii și salarii 
mai mari) în următorii 10 ani vor fi 
necesare pentru a fi date în chirie cel 
puțin 50 de mii de apartamente. 

La ora actuală chiria spațiului 
locativ în capitală pentru o familie 
tânără este de la 2-3-4 mii de lei pe 
lună în sus.  

Deoarece Chișinăul atrage resur-
sele financiare și cele umane, nu se 
dezvoltă aproape deloc piețele imo-
biliare din restul țării.  Pe de altă par-
te, anume în restul țării sunt gata să 
vină investitorii, acolo funcționează 
zonele economice libere, parcurile 
industriale, se planifică construcția 
platformelor industriale.  

Anume în regiuni sunt necesari 
tinerii specialiști de toate nivelurile 
– de la muncitori până la ingineri. 
Și anume acolo tinerii pot conta pe 
salarii relativ decente. De exemplu, 
în Zona Economică Liberă ”Bălți” 
încă în anul 2018 salariul mediu a 
depășit nivelul de 10 000 de lei pe 
lună. 

De aceea o direcție aparte a 
programului de creditare ipotecară 
trebuie să vizeze dezvoltarea pieței 
imobiliare în regiuni, în corespunde-
re cu apariția locurilor de muncă noi 
și cu atragerea investițiilor străine în 
zonele respective. 

de ce nu prima casă?
Acum doi ani și ceva (pe  26 mar-

tie 2018) în Moldova a fost lansat 
programul de stat Prima Casă. De 
atunci, peste 5 mii de locuitori ai 
țării au luat credite pentru procura-
rea locuinței (în medie câte  2 000 
de apartamente pe an).  Dar statistica 
denotă că, de exemplu, în anul 2019 

în total în țară au fost vândute 28 674 
de apartamente, adică de 14 ori mai 
multe. Din numărul lor 10 000 au 
fost vândute pe baza creditelor ipo-
tecare  (de 5 ori mai multe).  Asta 
dovedește că Prima Casă n-a devenit 
o soluție a problemelor existente. 

De ce? Pentru a răspunde la 
această întrebare, să calculăm cât de 
reală este posibilitatea unei familii 
de a-și procura prima locuință în 
cadrul programului  Prima Casă. 

În prezent în cazul unui credit 
ipotecar de 500 000 de lei pentru 
Prima Casă pe 25 de ani rata anuală 

a dobânzii este de 6,5%, rata lunară 
– de  3 298,35 de lei. Adică, familia 
va plăti în total  995 753,21 de lei.  
Ceea ce înseamnă că în acești 25 de 
ani cumpărătorul îi va plăti băncii, 
în calitate de dobândă, încă un preț 
al apartamentului.  

Dar majoritatea băncilor ce par-
ticipă la programul Prima Casă au 
redus deja termenul maxim  de cre-
ditare până la 7 sau 10 ani.  

Și dacă cineva va lua în cadrul 
acestui program un credit ipotecar 
de 500 000 de lei pe 7 ani, va trebui 
să achite lunar o rată a dobânzii de  
7364,35 de lei. 

Trebuie menționat că programul 
lui Renato Usatîi vizează tinerele 
familii care fac primii pași în viața 
de sine stătătoare, nu dispun de 
economii și în majoritatea cazuri-
lor au salarii mici. În plus, tinerii 
intenționează să aibă în curând 
copii, iar asta înseamnă creșterea 
cheltuielilor și faptul că unul dintre 
membrii familiei nu va putea să 
muncească timp de câțiva ani. 

În trimestrul II al anului 2020 sa-
lariul mediu în Republica Moldova a 
fost de 7 849 de lei. În realitate însă 
e puțin probabil să găsești o familie 

în care ambii membri ar primi atâția 
bani. Experiența demonstrează că o 
familie cu bugetul lunar de 10 000 
de lei consideră că o duce destul de 
bine în comparație cu altele. 

Conform calculelor Biroului 
Național de Statistică, minimul de 
existență în Republica Moldova este 
actualmente de  2082,7 lei pe lună 
pentru o persoană. 

Adică, o familie tânără care a 
luat un credit Prima Casă va avea 
nevoie lunar de  7 364,35+2 082,7+2 
082,7=11 529,75 lei doar pentru ca 
cel puțin să nu moară de foame. În 
atare condiții nici nu poate fi vorba 

nici despre acumularea economiilor, 
nici despre nașterea copiilor. 

unica soluție este 
emigrarea 
În aceste împrejurări tinerii, fiind 

partea cea mai mobilă a populației, 
iau unica decizie rațională și pleacă 
să câștige bani în străinătate. Iar 
acolo – ce-o da târgul și  norocul.  
Dacă reușește să se descurce, unul 
dintre soți obține permisul de ședere, 
cetățenia sau cel puțin permisul de 
muncă și își aduce la noul loc de trai 
restul familiei.

În cel mai bun caz (pentru Mol-
dova) în decursul a 5 – 10 ani  omul 
strânge bani pentru procurarea 
locuinței (muncind toți anii aceștia 
întru binele economiei altei țări) și 
revine în Moldova pentru a reîncepe 
aici viața ”de la zero”. De regulă, 
însă, moldovenii rămân acolo unde 
s-au stabilit. Scenariul acesta se 
derulează deja de mulți ani și deo-
camdată nu se văd semne că situația 
s-ar putea ameliora.

Așa stau lucrurile la ora actuală 
cu tinerii în țara noastră.  Dacă vrea 
cineva să conteste cele descrise 
mai sus, suntem receptivi la orice 
argumente. 

Situația ajunsă în impas 
necesită soluții ieșite  
din comun 
Proiectul lui Renato Usatîi constă 

în înființarea Fondului de Dezvol-
tare Națională (FDN), una dintre 
direcțiile de activitate ale căruia va 
deveni acordarea creditelor ipoteca-
re fără dobândă pentru tineri.  

Prima sursă de finanțare pentru 
lansarea programului ar putea fi 
banii oferiți de Banca Națională 
a Moldovei din contul rezervelor 
obligatorii ale băncilor comerciale la 
BNM în calitate de subvenții pentru 
dezvoltare. 

”Toa te  bănc i l e  comerc ia le 
moldovenești își păstrează o parte 
a depozitelor la Banca Națională 
a Moldovei, a explicat Usatîi în 
cadrul emisiunii  TV Cotidianul 
Live. Când cineva deschide un de-
pozit în lei moldovenești,  40% din 
această sumă sunt depuse în calitate 
de rezervă  [de asigurare] la BNM. 
Dacă depozitul e în valută  – 21%. 
Este vorba de zeci de miliarde de 
lei. Pentru păstrarea cărora statul le 
plătește băncilor dobânzi, peste 370 
de milioane de lei pe an”.   

Banii păstrați la BNM nu trebuie 

Proiectul lui Renato Usatîi constă în înființarea Fondu-
lui de Dezvoltare Națională (FDN), una dintre direcțiile 
de activitate ale căruia va deveni acordarea creditelor 
ipotecare fără dobândă pentru tineri.  

programul lui renato usatîi de creditare 
Ideea acestui program a luat naștere în cadrul 
întâlnirilor lui Renato Usatîi cu tinerii din 
diferite orașe și sate ale Moldovei. 
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confundați cu cei din Fondul de 
garantare a depozitelor din sistemul 
bancar.  Până pe 30.06.2020 în acest 
fond se acumulaseră  648 417 170,97 
lei ce permit garantarea depozitelor 
în valoare de  15 860 028 259,34 
MDL.  Volumul total al depozitelor 
din sistemul bancar al Moldovei este 
de circa  70 de miliarde de lei  (cota 
persoanelor fizice e de circa  68%, a 
persoanelor juridice  – 32%).  Este o 
altă direcție de activitate a BNM, de 
aceea nu e cazul ca să sperie cineva 
oamenii că înființarea FND se va 
solda cu prăbușirea pieței bancare 
a țării. 

Programul lui Renato Usatîi 
ține cont și de independența Băncii 
Naționale a Moldovei, ce nu poate 
fi lezată în nici un caz. De aceea 
proiectul preconizează consultările 
cu conducerea BNM, evaluarea, 
expertiza și posibilele corecții efec-

tuate de experții Fondului Monetar 
Internațional. 

La prima etapă  FND va prelua în 
gestiune 3 miliarde de lei. 

Beneficiarii vor fi anumite cate-
gorii ale populației (familiile tinere, 
familiile cu mulți copii, angajații 
la stat etc.), care vor primi bani 
pentru procurarea locuinței. În ca-
litate de gaj va servi bunul imobil 
achiziționat (acest aspect arată că 
proiectul lui Usatîi este mai avanta-
jos decât  Prima Casă,  în care statul 

garantează 50% din soldul creditului 
și percepe pentru serviciile sale câte  
0,25% pe an din suma garantată).

În programul de finanțare vor fi 
admise doar apartamentele econom 

class, costul cărora nu depășește 8 
salarii anuale medii (actualmente – 
700 000 de lei). 

Etapa a doua – 
creșterea rentabilității 
întreprinderilor  
de stat 
În prezent statul deține active în 

valoare de peste 25 de miliarde de 
lei aflate în gestiune netransparentă 
și care servesc drept punguță cu mai 

mult decât doi bani pentru partidele 
politice de guvernământ. 

În condițiile Moldovei întreprin-
derile de stat nu pot fi nerentabile. 

Ele sunt făcute în mod artificial să 
devină nerentabile. E puțin proba-
bil să mai existe oameni într-atât 
de naivi, încât să creadă că com-
paniile Metalferos, Air Moldova, 
Moldtelecom, Tutun-CTC și altele 
”generează pierderi” și de aceea 
trebuie vândute de urgență pe niște 
prețuri de nimic. 

Activele statului trebuie gestio-
nate de un grup de profesioniști care 
în virtutea acordului de gestiune să 
asigure obligatoriu un venit minim 
anual de 7%, adică un profit anual 
de cel puțin 1,5 miliarde de lei. 
Acești factori vor permite să fie asi-
gurate continuitatea și durabilitatea 
programului de creditare ipotecară 
a tineretului.  În cadrul programului 
se preconizează acordarea a câte 
4500 – 5000 de credite ipotecare 
pe an. 

politicile  
de tineret 
Tinerii trebuie să participe la ela-

borarea politicilor de tineret. De ace-
ea se propune să fie înființat lângă 
președintele RM un consiliu consultativ 
pentru tineret, alcătuit din cetățeni ai 
Moldovei care nu au depășit vârsta de 
35 de ani. 

Se preconizează organizarea unor 
consilii similare și în raioane. Ele vor 
deveni nu numai centre de expertiză 
și inițiativă în domeniul politicilor de 
tineret, ci și un punct de pornire pentru 
promovarea tinerilor în funcții de con-
ducere, o rezervă de cadre a autorităților 
în exercițiu. 

educația
Tineretul trebuie să participe la 

combaterea corupției în sistemul de 
învățământ la nivel local și național, 
precum și să-și expună opinia pentru 
constituirea unei ambianțe armonioase 
și securizate pentru elevii instituțiilor 
de învățământ de la toate nivelurile. 
(Un proiect-pilot a fost deja lansat la 
Universitatea de Stat ”Alecu Russo” 
din Bălți). 

O atenție specială trebuie acordată 
creării condițiilor pentru căpătarea stu-
diilor de către tinerii cu dizabilități. 

Asigurarea posibilității de a călători 
gratis cu mijloacele transportului public 
atât urban, cât și interurban, pentru elevi 
și studenți în decursul anului de studiu.  

Utilizarea mai activă a tuturor 
posibilităților existente pentru finanțarea 
tinerilor cercetători (burse și granturi). 

plasarea în câmpul  
muncii 
Tinerii trebuie consultați în chestiu-

nea posibilităților și mecanismelor ne-
utilizate pentru asigurarea unor condiții 
de muncă decente.

E necesară realizarea proiectelor 
trasate, dar nerealizate,  de reciclare 
profesională a celor care și-au pierdut 
temporar sau permanent capacitatea de 
muncă. 

Trebuie preluată experiența europea-
nă a stagiaturii salarizate a tinerilor în 
instituțiile de stat. 

posibilitățile  
economice 
Lansarea în cel mai scurt timp  a 

programului de creditare ipotecară fără 
dobândă a tineretului. 

Scutirea de impozitul pe profit a 
start-up-urilor tinerilor antreprenori în 
decursul primilor trei ani de activitate și 
de impozitul pe venit a tinerilor angajați 
în primii doi ani după angajarea la pri-
mul lor loc de muncă.   

Stimularea la nivel de stat  a 
inițiativelor de antreprenoriat social. 

Favorizarea dezvoltării sferei IT, 
mai ales a aplicării soft-ului local în 
economia națională. 

Sănătatea și protecția 
socială 
Extinderea serviciilor de informare 

și consultare prin intermediul centrelor 
medicale pentru tineret. 

Adaptarea mai intensă a infrastruc-
turii existente la necesitățile persoane-
lor cu dizabilități. 

Elaborarea unui complex de măsuri 
de susținere socială pentru tinerii cu 
dizabilități și pentru persoanele din 
straturile socialmente vulnerabile ale 
populației.   

Revizuirea concepției existente de 
dezvoltare a sportului și de stimulare 

a persoanelor care îl practică cu statut 
de profesioniști sau amatori. 

Antrenarea tineretului în modul 
sănătos de viață prin intermediul 
construcției stadioanelor și terenurilor 
de sport, prin intermediul abonamente-
lor gratis sau cu preț redus la sălile de 
antrenament sau secțiile de sport. 

participarea și  
activismul social 
Dezvoltarea Programului ”Rezer-

va de cadre” lansate deja de Renato 
Usatîi. 

În cadrul programului se preconizează acordarea a câte 
4500 – 5000 de credite ipotecare pe an. 

aspectele prioritare privind tineretul  
din agenda electorală a lui renato usatîi 

ipotecară cu dobânda zero% pentru tineri 
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Renato Usatîi desfășoară cea mai activă campanie electorală în comparație 
cu toți ceilalți participanți la alegeri. Candidatul nr. 1 la președinție a pus 
accentul pe comunicarea nemijlocită, pe viu cu oamenii. Orarul turneului său 
electoral cuprinde toate raioanele și cele mai mari orașe. În prima jumătate 
a campaniei electorale Renato Usatîi a avut mai mult de 100 de întâlni și cel 
puțin tot atâtea vor fi și în timpul rămas până în ziua scrutinului. Cu toate că 
epidemia de coronavirus impune anumite restricții, Renato Usatîi se întâlnește 
cu mii de concetățeni. 

Renato Usatîi s-a întâlnit deja cu alegătorii săi din raioanele Cantemir, 
Glodeni, Ștefan Vodă, Nisporeni, Strășeni, Basarabeasca, Drochia, Râșcani, 
Briceni, Ungheni, Leova, Vulcănești, Cahul, Edineț, precum și cu alegătorii din 
Chișinău. Urmează să se întâlnească cu cei din Dondușeni, Fălești, Ocnița, 
Căușeni, Rezina, Ceadâr-Lunga, Anenii Noi, Florești, Comrat, Hâncești, So-
roca, Șoldănești și din municipiul Bălți.  

la întâlnirile cu renato usatîi vine mai multă lume
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19 octombrie, 17.30 Otaci în fața Primăriei 
20 octombrie, 17.30 Căușeni Piața Alexei Mateevici 
21 octombrie, 17.30 Rezina în fața Casei de Cultură 
22 octombrie, 17.30 Ceadîr-Lunga Centrul cultural comun 
23 octombrie, 17.30 Anenii Noi în fața Consiliului Raional 
24 octombrie, 15.00 Florești Piața Independenței 
25 octombrie, 13.00 Comrat Piața Victoriei 
26 octombrie, 17.30 Hîncești Casa de Cultură 
27 octombrie, 17.30 Soroca în fața Casei de Cultură 
28 octombrie, 17.30 Șoldănești Parcul Mare
29 octombrie, 17.30 mun. Bălți Piața Vasile Alecsandri 

programul întâlnirilor candidatului pentru funcția 
de șef de stat, renato usatîi 19-29 octombrie 

    Data/Ora  Localitatea Adresa

decât la întâlnirile cu concurenții săi laolaltă 

Sâmbătă,  
31 octombrie,  

potrivit legii  este  
ziua tăcerii.  

iar în 1 noiembrie,  
toți la vot!
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Usatîi a promis  
și a făcut 

usatîi n-a promis, 
dar a făcut

a promis să lupte contra corupției 
Orașul Bălți era pe timpuri o cloacă a corupției, dar a devenit orașul cu cel mai transparent 

proces de luare a deciziilor. Aprecierea le aparține unor organizații internaționale: la acest indicator 
Bălțiul e deja de patru ani la rând pe primul loc din țară.  

Economia a început să funcționeze: întreprinderile municipale sunt profitabile (în unele cazuri 
profitul s-a dublat), din contul profitului adus de piețele bălțene sunt reparate drumurile din oraș. 

O parte a mijloacelor pentru reparația drumurilor este alocată din fondul rutier republican. 
Suma rămâne în fiecare an aceeași, dar în mandatul lui Usatîi sunt efectuate cu 30-40 la sută mai 
multe lucrări.

a promis o abordare nouă a dezvoltării infrastructurii urbane 
În procesul de reparație a drumurilor din Bălți sunt preconizate locurile de parcare noi.  Numă-

rul de mașini la suta de locuitori aici e același ca și la Chișinău, dar problemele legate de parcare 
sunt cu mult mai puține. 

În fiecare an sunt reparate drumurile din interiorul curților pe care, de asemenea, sunt prevăzute 
locurile de parcare. 

Odată cu reparația capitală a străzilor și trotuarelor sunt trasate pistele pentru bicicliști. 
A demarat programul ”Orașul pietonal”, care prevede pavarea cu dale a 14 kilometri de trotu-

are din oraș. Lucrările sunt efectuate cu respectarea normelor urbanistice moderne – pante pentru 
bicicliști, landouri pentru copii și scaune cu rotile, iluminarea nouă, sute de bănci noi prin tot 
orașul: tot ce ține de noțiunea de mediu urban confortabil. 

a promis să amenajeze parcurile 
Orașul Bălți este primul care a obținut un grant european pentru amenajarea urbană, împreună 

cu România, în cadrul programului de vecinătate. 1,6 milioane de euro vor primi orașele Bălți și 
Botoșani pentru reconstrucția capitală a grădinilor publice din oraș. La Bălți pe banii aceștia va 
fi amenajat parcul central. 

Amenajarea Parcului Victoriei din Bălți se desfășoară chiar acum. 
A demarat amenajarea unei noi zone pietonale pe malul lacului orășenesc. 

usatîi a promis o piscină pentru copii 
În timp ce la Chișinău era distrusă piscina ”Iunost”, la Bălți a fost restabilită complet piscina 

municipală ”Delfin”. 

a promis să lupte contra construcțiilor ilegale 
În oraș s-a pus capăt construcției haotice și irosirii terenurilor municipale. Ședințele Consiliului 

urbanistic se desfășoară în regim online. 
În ultimii 5 ani doar un singur dezvoltator și-a permis să înceapă, evitând procedura de aprobare 

de către Consiliu, construcția unui restaurant lângă fațada teatrului ”Vasile Alecsandri”.  
Renato Usatîi s-a prezentat atunci în persoană la fața locului înarmat cu un baros și a purces la 

demolarea construcției. Acum fațada teatrului și-a recăpătat deja înfățișarea inițială. 

usatîi a promis să susțină sportul 
Clubul de fotbal bălțean ”Zarea”, cu susținerea lui Usatîi, a cucerit Cupa Moldovei. Și 

baschetbaliștii au fost la înălțime – clubul ”Basco” a câștigat Cupa Moldovei în 2017. 
Usatîi le acordă ajutor fotbaliștilor, tenismenilor, baschetbaliștilor, sambiștilor, boxerilor, 

gimnaștilor, karatiștilor, secției de călărie, deoarece statul nu finanțează aproape deloc sportul 
moldovenesc. 

usatîi a promis că va demasca puterea 
Actualmente toată Moldova îl consideră demascatorul principal al delapidatorilor și 

corupților.  
El a fost prima persoană care a dat alarma că din sistemul bancar moldovenesc estescos un 

miliard de euro, prin transferul banilor unor firme-fantomă ale unor oamenide paie din Donbass.  
A fost primul care a depistat schema ”Laundromat” de spălare a banilor. 
A dat publicității raportul KROLL-2, care îl numește pe Vladimir Plahotniuc beneficiarul 

principal al furtului bancar. Igor Dodon mușamalizase acest raport. 
Acum câteva săptămâni Usatîi le-a arătat autorităților moldovenești care nu erau încunoștință 

de cauză că Plahotniuc a fugit din SUA și se află în Turcia. Abia după dezvăluirile făcute de Usatîi 
MAI a trimis la Ankara demersurile oficiale corespunzătoare și a primit confirmarea celor spuse 
de el.  

Însă Dodon nu se grăbește să-l aducă pe Plahotniuc în Moldova, cu toate că a afirmat mereu 
că se află în relații foarte bune cu președintele Recep Erdogan. 

Milioane de lei pentru susținerea oamenilor  
și pentru restabilirea infrastructurii 
Din momentul revenirii sale în Moldova Renato Usatîi a cheltuit 

55 de milioane de lei din banii săi pentru a-i ajuta pe nevoiași, pentru 
intervenții chirurgicale celora carenu putea plăti pentru ele, pentru pro-
iectele de infrastructură în toată țara și pentru susținerea sportului. 

În fiecare an în timpul sărbătorilor de iarnă la cantina socială din 
Bălți iau masa gratismii de oameni lipsiți de mijloace pentru a se ali-
menta normal. ”De Anul Nou nimeni nu trebuie să se simtă frustrat”,  
afirmă Renato Usatîi. 

Liderul Partidului Nostru este primul politician din istoria Moldovei 
moderne care nuia de la țară, ci îi dă țării de la el.

unicul politician care a ajuta diaspora  
să se întoarcă acasă în timpul pandemiei 
S-a implicat personal în procesul de aducere acasă a oamenilor 

care rămăseseră blocați în țările europene în timpul lockdown-ului din 
primăvara. A trimis un charter din Franța și a pregătit și alte curse până 
când autoritățile au blocat încercările lui Usatîi de a ajuta diaspora, 
interzicându-le companiilor aviatice să colaboreze cu el.  

i-a ajutat pe bălțeni să supraviețuiască  
atunci când autoritățile au sistat toate  
activitățile economice 
Mii de locuitori ai municipiului Bălți au primit pachete cu alimente 

de câte 40 de kilograme în timpul crizei acute, atunci când oamenii au 
rămas din cauza pandemiei fără mijloace de subzistență. 

Nicăieri în altă parte în Moldova autoritățile nu i-au ajutat pe oameni 
în timpul lockdown-ului. Doar la Bălți. 

Atâta timp cât piețele municipale bălțene au fost închise, lucrătorii  
lor nu au plătit pentru arenda tarabelor. 

Medicii din suburbii erau transportați gratis la serviciu și acasă. 
Călătoriile gratuite pentru ei sunt în vigoare și acum. 

usatîi a cheltuit circa 3 milioane de lei din banii 
proprii pentru combaterea pandemiei 
Adaosuri salariale pentru medicii angajați în secțiile boli infecțioase. 

Produse și apă pentru pacienți. Măști și alte mijloace de protecție pentru 
instituțiile medicale din Bălți. Toate acestea au fost și sunt în continuare 
procurate de Renato Usatîi pe banii săi.
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Să restituie miliardul furat. ●
Să obțină organizarea alegerilor parlamentare anticipate. ●
Să le interzică persoanelor cu cetățenie dublă să ocupe  ●
funcții de stat.
Să desfășoare ședințele consiliului suprem de securitate  ●
în mod public, în prezența presei.
Să inițieze verificarea totală a demnitarilor din sfera su- ●
premă a puterii, a magistraților, procurorilor, membrilor 
familiilor lor în privința provenienței mijloacelor și acti-
velor lor. Să obțină pedepsirea vinovaților și confiscarea 
averilor lor.
Să interzică partidele și mișcările unioniste. Să introducă  ●
sancțiuni penale pentru apelurile la lichidarea statalității 
moldovenești.
că introducă în programa școlară ca materie de studiu  ●
”istoria Moldovei”.
Să înființeze mii de locuri de muncă noi. ●
Să desfășoare examinarea medicală obligatorie anuală a tu- ●
turor cetățenilor din contul statului. Să aplice compensații 
pentru erorile medicilor și ale personalului medical. Să asi-
gure cu medicamente și servicii stomatologice gratis pătu-
rile vulnerabile ale populației, în primul rând pensionarii, 
persoanele cu dizabilități și copiii de până la 18 ani. 
Să anuleze examenul de bacalaureat obligatoriu. ●
Să organizeze un referendum cu privire la vectorul politi- ●
cii externe a țării.
Să restabilească regimul de comerț asimetric cu uniunea  ●
europeană.
Să semneze un acord de parteneriat strategic cu  ●
federația rusă.
Să anuleze interdicția de difuzare a emisiunilor Tv  ●
rusești.
Să găsească un compromis în procesul reglementării  ●
transnistrene.
Să semneze cu țările membre ale ue acorduri bilaterale  ●
cu privire la garanțiile sociale ale compatrioților noștri 
care locuiesc și muncesc în țările respective.
Să obțină înființarea unei comisii trilaterale cu partici- ●
parea Sua, ue și rusiei pentru asigurarea garanțiilor 
internaționale ale neutralității Moldovei.
Să nu admită deschiderea oficiului naTo la chișinău. ●
Să inițieze semnarea Tratatului de frontieră cu românia. ●
Să adopte noi Strategii ale securității naționale și apărării  ●
Moldovei.
Să organizeze referendumuri în toate chestiunile impor- ●
tante. 

a devenit fidelul partener-vasal al lui plahotnic în tande- ●
mul ”plahotniuc-dodon”.
a  împărțit cu plahotniuc funcțiile de conducători de  ●
ministere și departamente, ambasadori, administratori ai 
întreprinderilor de stat.
a numit în funcție judecători din rândul complicilor lui  ●
plahotniuc.
a inițiat împreună cu plahotniuc adoptarea de către  ●
deputații pSrM și pdM a ”sistemului electoral mixt”.
a vizitat pe ascuns oficiul lui plahotniuc, unde oligarhul  ●
i-a transmis președintelui celebra pungă neagră ”de la 
Kostia lui cornel pentru salarii”.
a promulgat legea cu privire la vânzarea cetățeniei pe  ●
investiții.
a promulgat legea cu privire la ”amnistia fiscală”. ●
a promulgat legea cu privire la sustragerea prin escro- ●
cherie a 70 de hectare de pământ chișinăuian pentru 
proiectul ”arena chișinău”.
a fost un observator tăcut al fabricării dosarelor penale  ●
cu motivație politică contra oponenților regimului pla-
hotniuc.
S-a spălat pe mâini în cazul scandalos și inuman de ex- ●
pulzare ilegală a pedagogilor turci din Moldova.
a călcat în picioare acordul la care s-a ajuns cu blocul  ●
acuM după ce plahotniuc a plecat din Moldova. 
evoluează în rolul de succesor al lui plahotniuc. a asigu-
rat restaurarea lentă și treptată a fostei puteri prin 
înființarea alianței pSrM – pdM. a păstrat schemele 
vechi de corupție și contrabandă. utilizează instituțiile 
de forță în lupta contra oponenților săi.
și-a înființat propriul media-holding, în care au intrat și  ●
entitățile media, propagandiștii și trollii lui plahotniuc.
a vizitat cartierul general al naTo de la bruxelles. a ac- ●
ceptat să fie deschis oficiul naTo la chișinău. a păstrat 
în vigoare toate strategiile și doctrinele în probleme de 
securitate și apărare elaborate de experții naTo. a con-
tinuat să realizeze toate programele de colaborare dintre 
Moldova și naTo.
În mandatul lui procentul celor care ar vota pentru uni- ●
rea cu românia la un eventual referendum a crescut de 
la  22% până la  37%.
a renunțat în totalitate la vectorul pro-rus în politica  ●
externă, proclamând un curs ”echilibrat” al politicii ex-
terne.  
a eșuat în administrarea crizei provocate de epidemia  ●
covid-19. 

dodon a promis,  
dar n-a făcut

dodon n-a promis,  
dar a făcut
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”Să trădezi la momentul potrivit nu 
înseamnă să trădezi, ci să prevezi”, afirma 
personajul lui Valentin Gaft în celebrul 
film sovietic ”Garajul”. Această butadă a 
devenit de mult timp pentru reprezentanții 
Partidului Socialiștilor un principiu călău-
zitor în activitatea lor. ”Rezerva de cadre” a 
acestui partid este constituită încădin anul 
2011 din persoane care au ”trădat la mo-
mentul potrivit Partidul Comuniștilor”.   

Cel care a trădat o dată va mai trăda. E 
greu să trădezi atunci când o faci pentru 
prima dată. Iar apoi cinismul călește pri-
ma trădare. Și oamenilor le vine mai ușor 
să trădeze – să-și trădeze colegii, ideea, 
partidul și, în ultimă instanță, poporul 
Moldovei.  

În anul 2011 tot nucleul actualului 
PSRM a fost supus procedurii de selecție 
negativă: convertirea în socialiști prin 
trădare, colaborarea cu Alianța pentru 
euro și votul pentru Timofti, cei mai 
slabi la momentul respectiv reprezentanți 
ai comuniștilor lui Voronin.  Dodon își 
amintește cu dezinvoltură despre toa-
te acestea; ”Regret că am votat pentru 
Timofti, dar timpul le-a pus pe toate la 
locurilelor”. Adică, el a procedat, desigur, 
incorect, dar vedeți cum e treaba– a ajuns 
președinte.  

Problema principală a clasei politice 
moldovenești tocmai în asta constă – aces-
tei  bresle îi este caracteristic și pentru ea 
e normal să procedeze contrar glasului 
conștiinței de dragul profitului. Al profi-
tului imediat sau viitor, dar cu certitudine 
profitul propriu, nu al poporului. 

Dodon și partidul său socialist sunt o 
echipă de carieriști care nu sunt fideli niciu-
nei idei. Atunci când le era convenabil ru-
peau harta României și îi cântau ditirambi 
Uniunii vamale.  Dar timpurile s-a schim-
bat și carieriștii, după spusele lui Dodon 
însuși, au devenit ”mai echilibrați”. 

În actuala campanie electorală ”candida-
tul independent” susținut de PSRM n-a spus 
nici jumătate de cuvânt despre Uniunea 
vamală, cel puțin în fața unui public larg. În 
schimb a reușit deja să spună că Moldova 
trebuie să continue implementarea Acor-

dului de Asociere cu UE. Adică acordul pe 
care el, atunci cândcandida la președinție 
în 2016, promisese să-l anuleze. 

Vorbe goale – și atunci, și acum. În cazul 
în care căsuța geopolitică se va întoarce cu 
fața la pădure și cu dosul la Dodon, el va 
susține și unirea cu România, doar să rămâ-
nă pe linia de plutire. Istoria ultimilor 10 
ani denotă că pentru oamenii de teapa asta 
nu există noțiunea de poziție principială. 
Ei sunt preocupați mereu de poziționarea 
tactică în interes personal. 

Actuala rezervă de cadre a lui Igor 
Dodon constă din același gen de ”stataliști 
profesioniști” care preferă mereu să se 
afle în preajma partidului de la guvernare. 
Guvernul Dodon-Chicu este doldora de 
personaje de acest soi, poate cu excepția 
lui Igor Șarov, coautorul manualului de 
”Istorie a românilor” și adept fervent al 
unirii cu România.  

Apropo, acum 4 ani Dodon promisese 
să interzică cursul de istorie a românilor. 
Nucontează dacă avea sau nu dreptate 
(istoria își va da verdictul), dar e absolut 
cert căa mințit cu nerușinare – istoria a și 
demonstrat-o deja.  

Din rezerva de cadre a lui Igor Dodon 
face parte Ion Chicu, ex-vice-ministru al 
finanțelor în guvernul Plahotniuc-Filip, cu 
cetățenie română și moldovenească. După 
anul 2019 nimeni și  nimic nu-l mai îm-
piedica pe Igor Dodon să transpună înfapt 
mai vechea lui idee de a interzice dubla 
cetățenie pentru funcționarii de stat, dar 
în loc s-o facă, el i-a oferit unui posesor 
de pașaport al unei țării vecine funcția de 
conducător al executivului.   

Din rezerva de cadre a lui Dodon face 
parte ministrul apărării, Alexandru Pîn-
zari. Fostul șef al Inspectoratului General 
al Poliției al MAI. În perioada regimului 
oligarhului Vladimir Plahotniuc Pînzari a 
condus operațiunile speciale de suprimare 
a mișcării protestatare.  Socialiștii însă au 
avut  noroc – în rândul lor pe vremea lui 
Plahotniuc nu au existat protestatari. Ei erau 
într-un gând cu oligarhul. 

Din rezerva de cadre a lui Dodon face 
parte secretarul general al guvernului, 

Angela Iaconi,  care sub guvernarea lui 
Plahotniuc a activat în cadrul ministerului 
finanțelor, împreună cu actualul prim-mi-
nistru, Ion Chicu. 

Din rezerva de cadre a lui Dodon face 
parte Galina Balmoș, fost deputat PDM. 
Balmoș a devenit consilier prezidențial în 
domeniu social. 

Din rezerva de cadre a lui Dodon face 
parte ministrul Justiției, Fadei Nagacevschi, 
fiul fostului avocat al lui Vladimir Plahot-
niuc, Vitalie Nagacevschi. 

Din aceeași tagmă sunt și mulți alți 
”tehnocrați” de-ai lui Dodon. Bunăoară, 
SergiuPușcuța, ministrul finanțelor. Pe 
vremea lui Plahotniuc a fost directorul 
Serviciului Fiscal de Stat.  

Anatol Usatîi, secretar de stat, ministrul 
economiei. Pe vremea lui Plahotniuc a 
deținut aceeași funcție. 

Ministrul economiei Sergiu Railean. 
Până în iulie 2019 a condus Agenția Servicii 
Publice.  

Devenita deja celebră Viorica Dumbră-
veanu, ministrul sănătății, a fost din 2017 
secretar de stat, a participat activ la campa-
nia electorală a PDM.  

Nu i-am enumerat pe toți. Sute de 
funcționari mai mărunți, care exact la fel 
executau toate ordinele oligarhului și o du-
ceau destul de bine, se află acum în serviciul 
lui Dodon. Și mai e și o ditamai camarilă 
a ”gărzii tinere”, persoane abia trecute de 
vârsta de 20 de ani pe care socialiștii, în 
baza rezultatelor unor concursuri dubioase,  
i-au plasat să conducă întreprinderi de stat 
mari și importante. 

Și să nu uităm de deputați. Din rezerva 
de cadre a lui Dodon fac parte și ex-premi-
erul Pavel Filip, și Eugeniu Nichiforciuc 
și Vladimir Andronachi, specialiștii lui 
Plahotnic în problemele întreprinderii 
”Metalferos” și ale contrabandei cu țigări, 
care acum participă la ședințele fracțiunii 
parlamentare a PSRM. 

Unde va merge Moldova cu astfel de 
cârmaci? Probabil că în aceeași direcție în 
care a tot mers în ultimii treizeci de ani – 
într-un loc a cărui denumire nu poate repro-
dusă din motive de decență și pudoare. 

”rezerva de cadre” a lui dodon:   
trădătorii profesioniști și delapidatorii  

din gașca lui plahotniuc 
Doar Partidul Socialiștilor și li-
derul ei ”suspendat” dispun de 
o ”rezervă de cadre” capabilă 
să promoveze schimbarea în 
țară. Această afirmație a deve-
nitun loc comun al strategiei 
electorale promovate de can-
didatul ”independent” Dodon. 
Realitatea este însă de așa 
natură:  faimoasa ”rezervă de 
cadre” a partidului de la guver-
nare este alcătuită din trădători 
profesioniști și delapidatori din 
gașca lui Plahotniuc. 

Mesajul lui 
Usatîi pentru 
chișinăuieni: 

Treziți-vă și votați 
pentru cine vreți, 
numai nu pentru 

”kulioace”
Candidatul la președinție Rena-

to Usatîi i-a îndemnat pe locuitorii 
Chișinăului să participe activ la 
alegerile de pe 1 noiembrie, de-
oarece de atitudinea lor ar putea 
să depindă viitorul ca atare al 
Moldovei.  

”Nu vă rog să votați pentru 
mine. Îi rog pe chișinăuieni să 
se trezească, să se organizeze. 
Stimați chișinăuieni, votați pentru 
oricine vreți, dar nu votați pentru 
”kușioace”, pentru cei care au 
participat la furtul miliardului și 
pentru alți nemernici care fac totul 
pentru a ne distruge țara”, a afir-
mat Usatîi în cadrul întâlnirii cu 
chișinăuienii în scuarul Teatrului 
de operă și balet. 

El a menționat că Chișinăul este 
un loc aparte al Moldovei, în care 
este reprezentat fiecare raiona și fi-
ecare sat. Unii au venit în capitală, 
alții la muncă, alții și-au întemeiat 
aici o familie. Toți oamenii aceștia 
sunt legați cu mii de fire de tot 
restul țării. 

”Acum Chișinăul, care re-
prezintă toate orașele și satele 
Moldovei, îi poate decide și vii-
torul. Chișinăuienii își pot trimite 
mesajele în toate colțurile Mol-
dovei. Locuitorii capitalei pot să 
influențeze la propriu și la figurat 
viitorul țării.  Dacă fiecare dintre 
ei va trimite un mesaj în satul în 
care s-a născut, în localitatea în 
care trăiesc părinții lui, care ar 
putea fi înșelați (la alegeri) cu o 
butelie de gaz sau cu două kilo-
grame de hrișcă, poziția activă a 
chișinăuienilor va putea influența 
și rezultatul alegerilor, și viitorul 
țării”, a precizat Usatîi.   

 El și-a exprimat regretul față 
de faptul că chișinăuienii n-au 
prea fost activi în timpul acțiunilor 
de protest care s-au desfășurat 
în capitală. La aceste acțiuni au 
venit oameni din toate colțurile 
Moldovei, în tinp ce locuitorii 
Chișinăului considerau că se poate 
face politică stând acasă.  

”Rog Chișinăul să se trezească. 
Rog Chișinăul să facă totul pentru 
ca țara noastră să aibă viitor”, a 
spus Usatîi.
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În cadrul dezbaterilor publice „Mi-
zele alegerilor prezidențiale în viziunea 
clasei politice și a societății”, organizate 
de Agenția de presă IPN, Boțan l-a numit 
pe Usatîi ”candidatul care întruchipea-
ză manifestarea grijii și dialogului cu 
cetățenii”. 

”El este cel care se întâlnește cu oa-
menii, le vorbește pe limba lor și le re-
zolvă problemele individual, unde poate, 
pe banii lui. Și este talentat, mai talentat 
decât Igor Dodon”, a spus Boțan. 

Politologul a amintit că în anul 2014 
ratingul lui Usatîi era mai mare decât 
al lui Dodon, dar cu trei zile înainte de 
alegerile parlamentare, în noiembrie, 
partidul ”Patria”, al cărui cap de listă era 
Usatîi, a fost exclus din alegeri.  

„În intervenția sa pentru Judecătoria 
din New York, Plahotniuc a recunoscut 
că el estecel care nu i-a permis lui Usatîi 
să ajungă în Parlament, în schimb i-a 
permis lui Dodon… Lucrurile sunt cât 
se poate de clare. Miza lui Renato Usatîi 

este să-și ia înapoi electoratul pe care i 
l-a confiscat Igor Dodon în 2014 prin 
scoaterea lui din alegeri și prin scoaterea 
prin hotărârea Curții Constituționale, 
la indicațiile lui Plahotniuc, în 2016”, 
a spus Boțan. 

În vara anului 2020 Curtea Europea-
nă pentru Drepturile Omului a calificat 
drept ilegală decizia autorităților Moldo-
vei de a exclude din alegerile parlamen-
tare din anul2014 partidul ”Patria”, al 
cărui cap de listă era Usatîi. Pe 4 martie 

2016 Curtea Constituțională a majorat 
în mod ilicit pragul de vârstă pentru 
candidații la președinție de la 35 la 40 
de ani pentru a  nu-i permite lui Usatîi să 
candideze la postul de șef de stat.

boțan: usatîi își întoarce electoratul ”confiscat”  
de dodon și plahotniuc 

Directorul executiv al asociației Adept, Igor Boțan, afirmă că la alegerile prezidențiale din 2020 Re-
nato Usatîi își întoarce electoratul pe care i l-au confiscat ilegal Igor Dodon și Vladimir Plahotniuc la 
alegerile parlamentare din 2014 și la cele prezidențiale din 2016. 

Candidatul Partidului Nostru la 
președinție le-a amintim celor prezenți 
că politicienii speculează în permanență 
acest subiect făcând promisiuni pe care 
nu au de gând să le onoreze. O fac doar 
pentru a continua să fure fără să fie 
pedepsiți. 

”Subiectul limbii ruse în Moldova 
este speculat de politicienii deja de 30 
de ani. Mulți au promis chiar să-i ofere 
limbii ruse statutul de a două limbă de 
stat, ba chiar au făcut această promisiune 
în decursul câtorva campanii electora-
le consecutive. Acum Dodon, care se 
erijează în postura de prieten principal 
al Rusiei, nu a soluționat nici măcar o 
problemă cât se poate de simplă. Știți cu 
toții că la noi a fost blocată retransmisia 
canalelor TV rusești. Mai înainte Dodon 
spunea că nu poate anula interdicția 
din cauza lui Plahotniuc. Dar după ce a 
coalizat cu ACUM Plahotniuc nu-l mai 
împiedica s-o facă. Acum Dodon deține 

controlul total asupra majorității parla-
mentare.  Însă ei nu mai vorbesc deja 
despre televiziunile rusești”, a relatat 
Renato Usatîi.  

Referindu-se la statutul limbii ruse, 
el a menționat importanța acestui aspect 
în contextul viitoarei reglementări a 
problemei transnistrene. 

”Ne confruntăm acum cu problema 
transnistreană care trebuie soluționată. 
Despre ea se vorbește la fel de demult ca 
și despre limba rusă. Dar atâta timp cât 
transnistrenii nu vor vedea că la noi, pe 
malul drept, lucrurile sunt în bună ordi-
ne, ei nu vor dori să fie cu noi. Ei plătesc 
acum mai puțin decât noi pentru energia 
electrică și gaz, la ei și pensia e mai 
mare. Dar și chestiunea limbii este foarte 
importantă, deoarece aici vorbitorii de 
limbă rusă au mai învățat moldovenește, 
unii ne știu limba în proporție de cinci-
zeci la sută, alții mai binișor, dar dincolo 
de Nistru 90 la sută din populație nu 

știe moldovenește. Și sunt sigur că ei 
vor spune: ”Dacă doriți să trăim în bună 
înțelegere, dați-ne garanții pe 5-10 ani 
că rusa va avea statut de limbă oficială”, 
a declarat Renato Usatîi.    

Liderul Partidului Nostru s-a referit 
la bilingvismul practicat la primăria 
din Bălți. 

”La Bălți toate documentele sunt 
redactate în două limbi și asta e de mare 
ajutor la învățarea limbii de stat. Eu în-
sumi sunt un moldovean care a învățat 
într-o școală rusă. Dar cu începere din 
2015 cunoștințele mele de limbă maternă 
au progresat mult datorită acestui sistem 
când documentele sunt emise în două 
limbi”, a recunoscut Usatîi. 

După spusele lui, este important ca 
toți să cunoască limba de stat, dar cu toa-
te acestea nu se poate ca oamenii să fie 
privați de posibilitatea de a vorbi în lim-
ba pe care au însușit-o din copilărie. 

”Eu sunt pentru ca fiecare cetățean al 
țării să învețe limba de stat, dar totodată 
să aibă posibilitatea să vorbească limba 
pe care o știe de la părinți, de la grădiniță 
sau de la școală.  Pentru că în timp ce noi 
ne certăm despre limba pe care trebuie să 
o vorbim, cineva ne jefuiește țara. Iar noi 
ne tot lămurim, ascultăm aberații despre 
ocupanții ruși sau despre unioniști”, a 
menționat Renato Usatîi.   

Referindu-se la exemplul găgăuzi-

lor, el a remarcat că în autonomia lor 
limbile oficiale sunt moldoveneasca, 
rusa și găgăuza. ”Nu văd problema, 
sunt categoric contra soluțiilor forțate. 
Din anul 2014 tot strig ca oamenii să 
fie lăsați în pace. Dacă la Lipcani vor 
să aibă liceul ucrainean ”Taras Bulba”, 
pentru că acolo vorbesc ucraineana, 
înseamnă că acest liceu trebuie deschis 
acolo. Da, materiile trebuie predate în 
două limbi. Dar ceea ce se face acum, 
când sunt închise școlile ruse și în ter-
menii cei mai restrânși se preconizează 
ca copii să învețe altfel, este idiotism. 
În schimb organizarea în toată țara a 
activităților sub aspectul limbii așa cum 
sunt organizate la primăria din Bălți nu 
e nicidecum o problemă”, a declarat 
Renato Usatîi.     

Candidatul la președinție al Partidului 
Nostru îndeamnă oamenii să se unească 
în jurul unor idei corecte, în loc să caute 
pretexte inventate de contradicții. 

”La Bălți au votat pentru mine la 
două scrutine consecutive două treimi 
din populația orașului, oameni de dife-
rite etnii. Ei iau în seamă faptele mele 
concrete și nu limba pe care o vorbesc. 
Anume sub drapelul nimicirii schemelor 
de corupție și a harababurii existente la 
noi de 30 de ani am reușit să-i unesc pe 
bălțeni. Și o să procedez la fel și la nivel 
național”, a conchis Renato Usatîi.

usatîi despre ”problema limbii”:  ascultăm aberații  
despre ”ocupanții ruși” și despre ”unioniști”  

în timp ce suntem jefuiți 
Este inadmisibil ca oamenii să fie dezbinați pe criterii naționale 
sau religioase, dar politicienii tocmai asta au tot făcut în decurs 
de 30 de ani pentru ca în timp ce eram preocupați de această 
rumoare ei să ne jefuiască.  Ceea ce contează este să vorbim în 
limba adevărului și să luptăm împotriva problemelor principale 
ale țării noastre – corupției și harababurii. Această declarație 
a fost făcută de Renato Usatîi în cadrul întâlnirii cu locuitorii 
Chișinăului ca răspuns la întrebarea cu privire la așa-numita 
”problemă a limbii” în Moldova. 
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Candidatul Partidului Nostru la 
președinție, Renato Usatîi, accede 
în turul doi de scrutin al alegerilor 
președintelui împreună cu candidatul 
Partidului Acțiune și Solidaritate, Maia 
Sandu. Pe locul trei, la mare distanță, 
se clasează Igor Dodon. Acest rezultat 
este arătat de două sondaje ale opiniei 
publice desfășurate în regim online pe 
site-urile sondaje.md și votum.md.

În momentul trimiterii la tipar al 
acestui număr de ziar (16.10.2020) pri-
mul sondaj o indică pe Maia Sandu pe 
primul loc cu 20.12% (10256 voturi). 
Renato Usatîi e pe locul doi, acumulând 

24.79%, respectiv 6339 voturi. Igor Do-
don e doar pe locul trei cu 10.70%.  Pen-
tru el au votat doar 2735  respondenți. În 
total până acum la sondaj au participat 
25566 persoane.  Sondajul e realizat de 
cunoscuta asociație WatchDog. 

Sondajul de pe site-ul votum.md 
indică la fel că în turul doi acced Maia 
Sandu (39.46%) și Renato Usatîi - cu 
28%.  Igor Dodon e și în acest sondaj 
cu mult în urma lor cu 19,35%. La 
acest sondaj au participat până acum 
18833 persoane. Sondajul de pe site-ul 
votum.md este organizat de compania 
Simpals.

renato usatîi accede în turul doi  
al alegerilor prezidențiale

În 1 noiembrie alegem noul președinte al Moldovei.
Moldova are nevoie de un președinte,  

nu de un kuliok boțit!
Victoria în alegerile prezidențiale - primul pas  

către schimbare.
După alegerile prezidențiale, dizolvăm Parlamentul 

și alegem un nou organ legislativ.
Cum vom vota, așa vom trăi!


